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Referat af hovedbestyrelsesmøde 

søndag den 27. august 2023 på Hotel Fredericia 

 

 

 

Dagsorden:  
1. Godkendelse af dagsorden  

2. Godkendelse af referat af HB-mødet den 18. juni 2023 

3. Mailafstemninger siden sidste møde  

4. Forretningsudvalgets beretning  

5. Økonomi og regnskab 
6. Abonnementspris på Skakbladet  

7. Divisionsturneringens struktur 

8. Godkendelse af program for divisionsturneringen 2023-24 

9. Satser for divisionsturneringen 

10. Fast årligt støttebeløb til Danbaseprojektet 

11. GM Seniorhold til 2024 EM / VM 

12. Budget 2024 – 1. behandling 

13. Tilføjelse til turneringssystemet 

14. Kontingentforhold 

15. Nyt fra hovedkredsene 

16. Eventuelt 

  

Deltagere:  

FU-medlemmer:  Poul Jacobsen (PJ), Poul Guldbæk Olesen (PGO), Jesper Fris (JF) & Arild Ri-

mestad (AR).   

Hovedkredsrepræsentanter:  Holger Lodahl, 1. HK (HL) *** – Niels Steen Larsen, 2. HK 

(NSL) – Michael V. Nielsen, 3. HK (MVN) deltog online  – Karl Posselt, SJ-HK (KP) – Claus An-

dersen, 6. HK (CA) ** – Bjarne Sønderstrup, 7. HK (BS) - Jakob Werner, 8. HK ** og Morten Fa-

brin, 9. HK (MF).  Alle deltagere har én stemme, på nær *** (3 stemmer) og ** (2 stemmer).  

Ordstyrer:  JF og referent:  PGO.  

Desuden deltog Erik Jarlnæs fra 1. HK – med HB`s accept – som observatør.  

 

Referat:  

1. Godkendelse af dagsorden 

Efter en rettelse af teksten i pkt. 11 blev dagsorden godkendt.   

 

 

Poul Jacobsen 

Formand 
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5464 Brenderup 

+45 4083 3616 

formand@skak.dk 
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2 

 

2. Godkendelse af referat af HB-mødet den 18. juni 2023 

Referatet blev godkendt.  

 

3. Mailafstemninger siden sidste HB-møde 

Der havde ingen mailafstemninger været, så punktet udgik.  

 

4. Forretningsudvalgets beretning 

Den skriftlige beretning er vedlagt som bilag.  Desuden blev nævnt følgende:  

a. Der har været et uheldigt eksempel i en skakklub, hvor en tydeligvis beruset 

spiller er kommet med upassende bemærkninger til en kvindelig tilstedevæ-
rende.  Formanden opfordrer i det kommende nummer af Skakbladet klubberne 

til straks at skride ind med passende sanktioner, når den slags foregår.  Der var 

fuld tilslutning fra HB til denne holdning.  

b. DSU har modtaget en henvendelse fra en neuropsykolog, der har forsket i bl.a. 

skakspilleres reaktionsmønstre og mener at kunne hjælpe både elite- og bred-

despillere til en bedre beherskelse af spillet.  Der var stemning for, at FU kon-

takter den pågældende med henblik på at lave et arrangement (formentlig i ho-

vedstadsområdet til en beskeden udgift) og derefter få evalueret om det er no-

get, som vil give mening at benytte sig af fremover. 

c. Man vil fremover kunne købe Dansk Skak Unions noteringslister m.v. i Henrik 

Andersens skakbutik på Frederiksberg.  På opfordring vil PJ undersøge, om der 

også er basis for at genoptrykke rundekort og andet materiale til salg i butikken.   

d.  Vagn Lauritzen har sendt en orientering om status fra Dommerforeningen, hvor 

han bl.a. argumenterer for oprettelse af en ”dommer light”-uddannelse, især til 

dommere i klubturneringer.  Desuden er der planer om opprioritering af mulig-
heden for at tage dommeruddannelsen online.  Begge initiativer bakkes op. 

Beretningen blev godkendt. 

 

5. Økonomi og regnskab  

PGO orienterede kort om at indtægter og udgifter p.t. er nogenlunde som forventet, og at der 

vil blive udsendt regnskabstal pr. 31/8-23 til HB-medlemmerne i begyndelsen af september. 

Desuden blev det nævnt, at DSU`s formue er blevet suppleret med to nye fonde, som bogføres 

på særskilte konti:  

a. Den oprettede fond til juniorelitestøtte.  Lige nu står der ca. 55.000 kr., som er indbe-

talt af en række støttemedlemsskaber (á 200 kr.) Overførslen af selve donationen af-

venter, at nogle formaliteter falder på plads – men forventes at ske i slutningen af 

2023. 

b. Som følge af nedlæggelsen af DSU`s Støtteforening er formuen (ca. 560.000 kr.) nu 

overført til DSU, og som tidligere nævnt vil midlerne som udgangspunkt blive fordelt 
efter de hidtidige kriterier. 

Selv om begge disse konti nu er en del af DSU`s formue og dermed også vil fremgå af statusop-

gørelsen i årsregnskaberne fremover, er der enighed om at de skal holdes adskilt fra de øvrige 

DSU-konti i forbindelse med budgetgennemgang og en løbende præsentation af regnskabstal.  



3 

 

 

 

 

6. Abonnementspris på Skakbladet 

Prisen på et abonnement for ikke-medlemmer af DSU har ikke været reguleret i mange år, og 

på forslag fra FU blev det derfor vedtaget at forhøje abonnementsprisen med 50 kr. årligt, som 

følge af dels kontingentstigningen og dels den løbende inflation.  Det betyder, at prisen fra 1. 

januar 2024 nu er 300 kr. (dog 400 kr. for abonnenter, bosat i udlandet).  

 

7. Divisionsturneringens struktur  

Emnet havde også været drøftet på de to foregående HB-møder i april og juni og på et møde i 

divisionsturneringsudvalget, suppleret med Erik Jarlnæs, Frederiksberg Skakforening, og der 

har i dette forløb været forskellige forslag i spil.  Der var imidlertid nu enighed om nu at tage 

udgangspunkt i det såkaldte ”slankeforslag”, som også blev betegnet som ”forslag 3”.  

BS gennemgik forslaget, som bygger på  

- en skakliga med 10 hold, 4 1. divisioner med i alt 32 hold og en afskaffelse af 2. 

division, dvs. 42 divisionshold, en reduktion på 16 i forhold til de nuværende 58.   

- at sæson 2023/24 vil blive en overgangssæson, og at det nye forslag træder i 

kraft fra og med sæson 2024/25  

- at der skal sikres en bedre balance mellem hold hhv. øst og vest for Storebælt 

ved at der fremover rykker 4 hold op fra ”hver side” mod nu 3 øst- og 5 vest-hold.   

 

Diskussionen kom bl.a. til at handle om 

- Prioriteringen af oprykkerhold og den konkrete beslutning om nedrykninger  

- Omfanget af omkampe om de enkelte placeringer 

- Fordelingen af oprykningspladserne fra hovedkredsene til den nye 1. division  

- Om en klub kan have mere end 2 hold i skakligaen og 1. division  

- Formidlingen af den nye model til klubberne, hvor der bl.a. blev foreslået en grafisk il-

lustration af forskellene.  Et forslag om et indlæg i Skakbladet gav det problem, at det 

kommende blad (nr. 3, 2023) skulle gå i trykken lige efter HB-mødet.  PJ regnede dog 

med at kunne nå at få en kort nyhed om den kommende ændring med i bladet.  

 

JW kom på vegne af 8. HK med kritiske bemærkninger om processen og mente, at forslaget 

ikke var ordentligt gennemarbejdet, og at der manglede en mere formel høring og et reelt for-

søg på dialog med nogle af de berørte klubber.  Desuden havde beslutningsprocessen ifølge 

JW de facto afkoblet hovedkredsenes bestyrelser, hvilket han fandt meget uheldigt, da forsla-

gene om strukturen adskiller sig markant fra det, der blev rundsendt i foråret.  

BS afviste kritikken og henviste til, at forslaget nu havde været behandlet på 3 HB-møder og 

grundigt gennemgået i divisionsturneringsudvalget.  Formanden bemærkede desuden, at det 

oprindelige forslag havde været rundsendt til samtlige klubber med en anmodning om kom-

mentarer, og kritikken fik heller ikke medhold fra HB`s øvrige medlemmer.   
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En afsluttende afstemning om principperne i forslaget fik til resultat, at forslaget blev vedta-

get med 14 stemmer for og 2 imod (8.HK).   

 

Divisionsturneringsudvalget, suppleret med Erik Jarlnæs og Morten Fabrin, arbejder nu vi-

dere med forskellige præciseringer af bl.a. op- og nedrykningsregler og udarbejdelse af en 

præsentation, som skal udsendes til klubberne og lægges på DSU`s hjemmeside - og sender 

snarest det endelige forslag til HB med henblik på et onlinemøde, sådan at den nye struktur 

kan blive meddelt klubberne snarest muligt, forud for starten på sæson 23/24 i slutningen af 

oktober.  

 

8. Godkendelse af program for divisionsturneringen 2023-24 

JF orienterede om at der i ”høringsfasen” var kommet enkelte indsigelser, som var blevet be-

handlet i udvalget og programmet var derefter sendt ud.  Imidlertid var der i 11. time før HB-

mødet kommet en indsigelse mod det reviderede program, som blev behandlet af HB og afvist.   

Programmet er dermed endeligt og er offentliggjort nu.  

Et forslag om at give et ”ad hoc-rejsetilskud” til den pågældende klub blev afvist med henvis-

ning til at det hurtigt vil kunne danne præcedens.  

 

9. Satser for divisionsturneringen 

FU havde foreslået, at størrelsesordenen af satserne for indskud, præmier og specielt rejsetil-

skud blev taget op igen, specielt fordi der med vedtagelsen af programmet for den kommende 

sæson vil blive tale om 3 fællesstævner i Skakligaen, med deraf følgende rejseudgifter.  

Der var enighed om at bevare de nuværende satser uændret.  Der bliver dog lige lavet et par 

sproglige rettelser, hvorefter oversigten bliver lagt på holdturneringens hjemmeside.  

 

10.  Fast årligt støttebeløb til Danbaseprojektet 

Tom Skovgaard havde på vegne af folkene bag Danbaseprojektet sendt en ansøgning om et år-

ligt støttebeløb på 6.000 kr., især med henblik på at kunne give de mange frivillige i projektet 

nogle små erkendtligheder.  

En diskussion af projektets relevans for DSU viste både tilhængere og modstandere af at 

støtte.  Ved en afstemning om ansøgningen var der 11 stemmer for, 1 undlod (MF, 9. HK, pga 
inhabilitet) og 4 imod (1. HK og 3. HK).  

 

11.  GM Seniorhold til 2024 EM / VM 

Jacob Aagaard havde på vegne af en række topspillere i ”senioralderen” indsendt en ansøg-

ning om at sende et tophold til Senior-EM eller -VM i 2024 med støtte fra DSU.  Ansøgningen 

er begrundet med, at en række topspillere i senioralderen vil være meget interesserede i at 
spille og at DK derfor vil have gode medaljechancer.  Der søges om dækning af rejse- og opholds-

udgifter samt ”lommepenge” til 5 spillere, forudsat at der vil kunne stilles et hold med mindst 4 GM-er 

over 2400.  Et overslag viser en samlet udgift på 60-70.000 kr.  

Et enigt HB afviste forslaget om støtte fra DSU i denne størrelsesorden med henvisning til, at 

det ikke er unionens opgave at bruge kontingentmidler på at støtte tidligere topspillere.  
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Ansøgerne opfordres til at søge støtte fra seniorskakkontoen (som vil være betydelig mere be-

skeden) via seniorchefen og i øvrigt andre finansieringsmuligheder til en eventuel deltagelse.  

 

12.  Budget 2024 – 1. behandling 

Der var udsendt et forslag, som var baseret på 2023-budgettet, suppleret med ”kendte æn-

dringer”, fx OL i 2024 og konsekvenser af beslutninger, der er taget i mellemtiden, herunder 

kontingentstigningen pr. 1/7-23.   På et FU-møde dagen før HB-mødet var der foretaget nogle 

ændringer, og det nye forslag blev præsenteret på mødet og gav anledning til enkelte spørgs-

mål - men der blev ikke besluttet ændringer.  Bilaget er efter mødet udsendt til HB.  

På HB-mødet i november vil 2024-budgettet blive behandlet igen, og på opfordring bekræf-

tede PGO, at baggrunden for de vigtigste beløb her vil blive specificeret mere udførligt.  

 

13.  Tilføjelse til turneringssystemet 

CA havde i et udsendt bilag gjort opmærksom på, at det tilsyneladende er for let for perso-
ner, der ikke er medlem af DSU, at melde sig til koordinerede turneringer via brug af deres 

FIDE-registrering, og at turneringsarrangørerne ikke altid er opmærksom på dette.  Der 

var enighed om, at dette var en utilsigtet konsekvens af turneringssystemet. Ved en æn-

dring skal man dog ikke udelukke udlændinge fra at kunne deltage, så kriteriet må være, 

om danske spillere har registreret et tilhørsforhold til DSU via en klub (eller som enkelt-

medlem).  PJ kontakter DSU`s IT-leverandør om muligheden for at ændre i programmet.  

 

14.  Kontingentforhold 

Dette punkt blev taget op igen på baggrund af et bilag fra CA, hvor det fremgik, at der stadig er 

klubber, der på deres hjemmeside annoncerer medlemskab af DSU som en ”tilvalgsmulighed”, 

hvilket kan virke provokerende og er i strid med DSU`s vedtægter.  PJ erkendte, at han endnu 

ikke havde haft den aftalte dialog med de pågældende klubber – men at det ville ske snarest.    

Der var desuden til dette punkt udsendt et forslag fra AR, hvor der lægges op til en kommende 

ændring i vedtægternes paragraf 4, der handler om medlemskab.  Der var dog her stemning 

for, at formuleringen ”nye i skak” i dette forslag var for upræcist og bør konkretiseres, hvis det 

skal fremlægges på et delegeretmøde som ændringsforslag.  

Punktet gav bl.a. anledning til en diskussion af  

- hvordan man kan håndtere det forhold, at klubber fx har juniorer, der ikke er medlem 

af klubben og i hvilken grad der her skal være ”vandtætte skotter”.   

- problematikken med håndteringen af beslutningen om at afskaffe lyn- og prøvemed-

lemmer og det forhold, at klubber nu ikke skal betale kontingent til DSU for nye med-

lemmers første kvartals medlemskab. 

Der blev ikke taget nogen beslutning her – men emnet vil blive taget op igen på næste møde.  

 

15.  Nyt fra hovedkredsene 

Der henvises til det vedlagte bilag, som ikke blev kommenteret yderligere på mødet.  
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16.  Eventuelt  

KP gjorde opmærksom på, at siden ”alt om skak” trods gentagne henvendelser stadig ikke vir-

ker efter hensigten og foreslog, at man i det mindste fjernede den fra skak.dk, indtil den er 
brugbar.  JF nævnte, at der arbejdes på sagen og at der vil blive meldt tilbage snarest.   

 

CA bemærkede, at der i DSU er en række fonde, som FU tilsyneladende overser, herunder en 

sammenlægning af flere fonde, hvor DSU i forbindelse med sammenlægningen har forpligtet 

sig til at yde forskellige former for støtte, herunder initiativpræmier til de indstillede klubber. 

Dette sidste er ikke sket i den nuværende kasserers tid.  CA foreslog, at der rådes bod på dette, 

og hvis man ikke fremadrettet ønsker at følge disse forpligtelser, så bør omtalen af fondene i 

Skakhåndbogen helt fjernes.  Samtidig bemærkede han, at der stadig er afsnit i Skakhåndbo-

gen, der trænger til en gennemgang. 

 

Næste HB-møde afholdes søndag den 19. november 2023, formentlig igen i Fredericia.  

 
 

 

 


